
                                                       Protokół Nr XXXIV/08
z sesji Rady Miejskiej

odbytej w dniu 28 listopada 2008 r.

Przewodniczący Rady Miejskiej - Bronisław Patynko o godz. 1000 otworzył  obrady sesji  
i  po powitaniu radnych oraz zaproszonych gości oznajmił,  iż zgodnie z podpisaną listą 
obecności,  aktualnie  w  posiedzeniu  uczestniczy  19  radnych,  co  wobec  ustawowego 
składu  Rady  wynoszącego  21  osób,  stanowi  kworum  pozwalające  na  podejmowanie 
prawomocnych uchwał. 

Listy obecności -   stanowią załącznik Nr 1  

Proponowany  porządek  dzienny  obrad  przesłany  radnym  przedstawiał  się 
następująco: 

1. Otwarcie obrad.
2. Zatwierdzenie protokołu z ostatniej sesji Rady.
3. Powołanie sekretarza sesji.
4. Prezentacja studium wykonalności pn. „Uporządkowanie gospodarki wodno -
    ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”
5. Podjęcie uchwał w sprawach:
    1/ zmian w budżecie Gminy na rok 2008;
    2/ zaciągnięcia pożyczki długoterminowej na realizację zadania pn.: „Sporządzenie 
        dokumentacji wymaganej przy wystąpieniu z wnioskiem o dofinansowanie z 
        Funduszu Spójności dla przedsięwzięcia o nazwie: „Uporządkowanie gospodarki 
        wodno-ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”;
    3/ o zmianie uchwały w sprawie zwiększenia kapitału zakładowego spółki 
        z ograniczoną odpowiedzialnością;
    4/ podatku od nieruchomości;
    5/ podatku od środków transportowych.
    6/ średniej ceny skupu żyta dla celów wymiaru podatku rolnego;
    7/ w sprawie upoważnienia burmistrza do zaciągnięcia zobowiązań finansowych 
        przekraczających rok budżetowy;
    8/ podjęcia współpracy partnerskiej przez Gminę w ramach międzysektorowego 
        partnerstwa określanego jako Lokalna Grupa Działania (LGD) powołanej dla rozwoju 
        społeczno – gospodarczego Ziemi Kłodzkiej oraz realizacji Lokalnej Strategii 
        Rozwoju na terenie wsi Ziemi Kłodzkiej z Fundacją „Kłodzka Wstęga Sudetów – 
        Lokalna Grupa Działania”;
    9/ przystąpienia do sporządzenie zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
        zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka we wsi Spalona;
  10/ przystąpienia do sporządzenie zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
        zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka we wsi Stara 
        Bystrzyca;
  11/ przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
        zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka we wsi Marcinów;
  12/ uchwalenia planu zagospodarowania przestrzennego obejmującego obszar 
        położony w Bystrzycy Kłodzkiej w rejonie ulic: Strażackiej, Osiedlowej i Wojska  
        Polskiego oraz części wsi Stara Bystrzyca;    
  13/ nadania nazwy ulicy w mieście Bystrzyca Kłodzka;
  14/ nadania nazw ulic na obszarze miejscowości Biała Woda;
  15/ wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości (drogi gminnej) położonej w Starym 
         Waliszowie;   
  16/ skargi Pani Genowefy Śliwy.
6. Informacja przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli.
7. Informacje Burmistrza.
8. Zapytania radnych.
9. Informacje Przewodniczącego Rady.
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10. Sprawy różne i wolne wnioski.
11. Zamknięcie obrad.   

Przewodniczący poinformował,  że podczas głosowania podniesione ręce liczone będą 
przez wiceprzewodniczącego rady - Andrzeja Wziątka.

Renata Surma - Burmistrz - prosi o wykreślenie z porządku obrad sesji:
1/ punktu 4, dotyczącego prezentacji studium wykonalności pn. „Uporządkowanie 
    gospodarki wodno - ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”, ponieważ firma CITEK 
    nie dotrze na dzisiejszą sesję;
2/ uchwały w sprawie uchwalenia planu zagospodarowania przestrzennego obejmującego 
    obszar położony w Bystrzycy Kłodzkiej w rejonie ulic: Strażackiej, Osiedlowej i Wojska 
    Polskiego oraz części wsi Stara Bystrzyca, ponieważ przystąpienie do sporządzenia 
   planu zagospodarowania  było  w roku  2004,  natomiast  w roku  następnym zostały  
    zmienione granice miasta między Bystrzycą Kłodzką a Starą Bystrzycą, dlatego też  
    musi być zmieniona nazwa i zmieniony załącznik graficzny;    
3/ uchwały w sprawie nadania nazw ulic na obszarze miejscowości Biała Woda, ponieważ 
    droga, którą chcemy nazwać ulicą Puchaczówką, jest drogą wojewódzką i chcielibyśmy, 
   aby była  to już jedna jej  nazwa na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka oraz Stronie  
   Śląskie.  Dodała,  że zwrócił  na to uwagę radny Adam Popławski  i  zobowiązuje się  
     skonsultować tą sprawę z władzami Gminy Stronia Śląskiego. 
Prosi  również  o  dodatkowe  wprowadzenie  do  porządku  obrad  sesji  dwóch  projektów 
uchwał:
1/ w sprawie regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków;
2/ w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości położonej w Bystrzycy Kłodzkiej 
przy ul. Strażackiej 3, po byłych Bystrzyckich Fabrykach Mebli.
Przewodniczący   poddał pod głosowanie wnioski Pani Burmistrz:   
1/ Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie  
     przyjęła wniosek o wykreśleniu z porządku obrad punktu dotyczącego prezentacji  
    studium wykonalności pn. „Uporządkowanie gospodarki wodno - ściekowej aglomeracji
     Bystrzyca Kłodzka”;
2/ Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie  
  przyjęła  wniosek o  wykreśleniu  z  porządku  obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  
 uchwalenia  planu  zagospodarowania  przestrzennego  obejmującego  obszar  
  położony  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  w  rejonie  ulic:  Strażackiej,  Osiedlowej  i  Wojska  
     Polskiego oraz części wsi Stara Bystrzyca;    
3/ Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie  
     przyjęła wniosek o wykreśleniu z porządku obrad projektu uchwały w sprawie nadania 
     nazw ulic na obszarze miejscowości Biała Woda;
4/ Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym,  19 głosami za, jednogłośnie  
   przyjęła  wniosek o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały w sprawie  
     regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków;
5/ Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym,  19 głosami za, jednogłośnie  
   przyjęła  wniosek o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały w sprawie 
    wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości położonej w Bystrzycy Kłodzkiej przy ul.  
     Strażackiej 3, po byłych Bystrzyckich Fabrykach Mebli.
Przewodniczący  poinformował,  że  wprowadzone  uchwały  będą  rozpatrywane  pod 
pozycjami 17 i 18 oraz że realizacja porządku dziennego będzie prowadzona zgodnie  
z przesłanym zawiadomieniem na dzisiejszą sesję uzupełnionym o przyjęte przed chwilą 
poprawki.

Ad 2.
     Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Zatwierdzenia protokołu 
z  ostatniej  sesji”.  Poinformował,  że  protokół  z  XXXII  sesji  Rady  Miejskiej  z  dnia  
29 października 2008 r. oraz z XXXIII sesji z dnia 20 listopada 2008 r. były i nadal są do 
wglądu w Biurze Rady Miejskiej.
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    W  związku  z  tym,  że  nie  wniesiono  żadnych  uwag,  co  do  treści  protokołów, 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek o ich przyjęcie.
      Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie 
protokoły przyjęła.

Ad 3.
     Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego  „Powołania sekretarza  
sesji”.
     Poinformował, że zgodnie z przyjętym wnioskiem na sesji w dniu 29 grudnia 2006 r. 
obowiązki  sekretarza  są  pełnione  przez  radnych  według  kolejności  alfabetycznej.  
Na bieżącej sesji ta godność przypada Janowi Malejowi.
Przewodniczący  poddał  pod  głosowanie  wniosek  o  wybór  sekretarza  sesji  w  osobie 
radnego Jana Maleja.
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  18  głosami  za,  przy  1 
wstrzymującym się wniosek przyjęła. 

Ad 4. – wycofany

Ad 5.    
1. Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu „Podjęcie uchwał”.
1/  Renata  Surma  -  Burmistrz -  przedstawiła  pierwszy  projekt  uchwały  Rady Miejskiej
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2008. 
a/ Wprowadzone zmiany po stronie dochodów są wynikiem:
-  zwiększenia  planu  dochodów  w  wysokości  34.054  zł  tytułem  refundacji  płac  10.  
   bezrobotnych zatrudnianych w ramach robót publicznych na okres 2 miesięcy w OPS 
   Bystrzyca Kłodzka w ramach zadania ,,Bezrobotni dla gospodarki”,
- zwiększenia planu dochodów wysokości 43.195 zł tytułem otrzymanej dotacji z PFRON 
   Warszawa na rekompensaty utraconego podatku od nieruchomości,
- zwiększeniem planu dochodów w wysokości 7.420 zł tytułem uzyskania dodatkowych  
   dochodów z wynajmu sali gimnastycznej przez Szkołę Podstawową nr 2 w Bystrzycy  
   Kłodzkiej,
-  zwiększeniem planu w wysokości 21.500 zł tytułem zapłaconych należności 
   zlikwidowanego zakładu budżetowego ZWIK- sprzedaż wody,
-  zmniejszeniem planu  w wysokości  683  zł  z  tytułu  dotacji  otrzymanej  z  PFRON na  
 dofinansowanie  65  %  kosztu  zakupu  mikrobusu  dla  CIS.  Wartość  wynika  
   z rozstrzygnięcia przetargu na zakup ww. samochodu,
-  doprowadzenia  do  zgodności  wykonania  z  planem –  urealnienia  planu  dochodów  
    budżetowych realizowanych w roku 2008 przez BCKF,
-  uzyskania  dotacji  celowej  w  wysokości  100.000  zł  z  Urzędu  Marszałkowskiego  
   Województwa Dolnośląskiego we Wrocławiu na dofinansowanie projektu pn. ,,Zakup  
    samochodu ratowniczo-gaśniczego MAN’’.
b/ Wprowadzone zmiany po stronie wydatków  są wynikiem:
- zwiększenia i zmniejszenia planu dochodów budżetowych,
- zwiększeniem dotacji dla CIS-u,
- rozdysponowaniem rezerwy celowej na zarządzanie kryzysowe w wysokości 15.304 zł,
-  zwiększeniem  planu  w  wysokości  5.173  zł  tytułem  kosztów  zakupu  mikrobusu  do  
 przewozu  osób  niepełnosprawnych  ze  środków  PFRON-  wartość  wynika  
   z rozstrzygnięcia przetargu na zakup ww. samochodu,
-  realizacji  zmian  zgłaszanych  przez  wydziały  UMiG  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  celem  
   urealnienia planu wydatków,
- realizacji zmian zgłaszanych przez jednostki organizacyjne w Bystrzycy Kłodzkiej celem 
urealnienia planu wydatków,
-  zwiększenia planu wydatków w wysokości 71.800 zł z na zakup nieruchomości od BFM 
   z przeznaczeniem na budownictwo socjalne. Zgodnie z otrzymanym operatem    
   szacunkowym nieruchomości  wartość nieruchomości wynosi 1.171.800 zł,
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- zwiększeniem planu wydatków budżetowych w wysokości 28.200 zł tytułem kosztów 
  poniesionych w związku z zakupem nieruchomości od BFM.
Wynik uchwały:
Zwiększenia planu dochodów -     68.296 zł,
Zwiększenia planu wydatków -   230.964 zł,
Różnica- deficyt                      -   162.668 zł,

Przychody zwiększa się o:          162.668 zł,
Kwota  przychodów zwiększona jest o otrzymaną z WFOŚIGW we Wrocławiu pożyczką na 
dofinansowanie zadania pn.:  Dokumentacja  wymagana przy wystąpieniu  z  wnioskiem  
o dofinansowanie z Funduszu Spójności dla przedsięwzięcia o nazwie: „Uporządkowanie 
gospodarki wodno-ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”.
2/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej w sprawie zmian w budżecie Gminy na rok 2008.
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.
Rada  w  obecności  18  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  18  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/303/08
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2008

- stanowiącą załącznik nr 2

2. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata  Surma -  Burmistrz  -  przedstawiła  projekt  uchwały  w  sprawie  zaciągnięcia 
pożyczki  długoterminowej  na  realizację  zadania  pn.:  „Sporządzenie  dokumentacji 
wymaganej  przy wystąpieniu z wnioskiem o dofinansowanie z Funduszu Spójności dla 
przedsięwzięcia  o  nazwie:  „Uporządkowanie  gospodarki  wodno-ściekowej  aglomeracji 
Bystrzyca Kłodzka”.
      Przyznana pożyczka z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej we Wrocławiu w wysokości  162.668 zł (słownie sto sześćdziesiąt  dwa tysiące 
sześćset  sześćdziesiąt  osiem  złotych)  przeznaczona  jest  na  realizację  zadania  pn.: 
sporządzenie dokumentacji wymaganej przy wystąpieniu z wnioskiem o dofinansowanie 
z  Funduszu  Spójności  dla  przedsięwzięcia  o  nazwie:  ’’Uporządkowanie  gospodarki 
wodno-ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”. Źródłem pokrycia zaciągniętej pożyczki 
oraz odsetek będą dochody własne gminy ze sprzedaży mienia komunalnego oraz wpłat 
z podatków i opłat. Okres karencji spłaty pożyczki wynosi 2 lata. Ustala się okres spłaty 
pożyczki  od  2010  do  2012  r.  Istnieje  możliwość  uzyskania  umorzenia  pożyczki  
w wysokości 15 % ,tj. w kwocie 24.200 zł.
2/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej  w sprawie zaciągnięcia pożyczki  długoterminowej  na realizację zadania 
pn.:  „Sporządzenie  dokumentacji  wymaganej  przy  wystąpieniu  z  wnioskiem 
dofinansowanie z Funduszu Spójności  dla przedsięwzięcia  o nazwie:  „Uporządkowanie 
gospodarki wodno-ściekowej aglomeracji Bystrzyca Kłodzka”.
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  18  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  18  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/304/08
w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej 

- stanowiącą załącznik nr 3
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3. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/  Renata  Surma  -  Burmistrz -  przedstawiła  projekt  uchwały  o  zmianie  uchwały  
w sprawie zwiększenia kapitału zakładowego spółki z ograniczoną odpowiedzialnością. 
Poinformowała, że jest to uchwała porządkująca. Zgodnie z § 5 pkt 3 aktu założycielskiego 
Zakładu  Wodociągów  i  Kanalizacji  spółki  z  ograniczoną  odpowiedzialnością,  kapitał 
zakładowy spółki dzieli się na udziały równe 1.000 zł każdy.
Wobec powyższego należy dokonać zmiany w uchwale Rady Miejskiej Nr XXVIII/267/08 
z  25  lipca  2008 r.  w  sprawie  zwiększenia  kapitału  zakładowego  spółki  z  ograniczoną 
odpowiedzialnością w zakresie kwoty zwiększenia kapitału zakładowego.
   W ww.  uchwale  została  ujęta  kwota:  1.064 472 zł,  winna  zaś  być  1.064  000  zł  - 
podzielna przez 1.000 zł.
2/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie zwiększenia kapitału zakładowego spółki  
z ograniczoną odpowiedzialnością.
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  18  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  18  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/305/08 
o zmianie uchwały w sprawie zwiększenia kapitału zakładowego 

spółki z ograniczoną odpowiedzialnością
- stanowiącą załącznik nr 4

4. Przewodniczący przystąpił  do realizacji  kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/  Renata  Surma  -  Burmistrz -  przedstawiła  projekt  uchwały  w  sprawie  podatku  od 
nieruchomości.
      W związku z obwieszczeniem Ministra Finansów  z dnia 29 lipca 2008 roku  w sprawie 
górnych granic stawek kwotowych podatków i opłat lokalnych w 2009 roku przedstawiła 
nowe propozycje stawek podatku od nieruchomości. 
2/  Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt uchwały w sprawie podatku od nieruchomości.
3/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej w sprawie podatku od nieruchomości.
    W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie  
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/306/08
w sprawie podatku od nieruchomości

– stanowiącą załącznik nr 5    

5. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
 1/ Renata Surma -  Burmistrz  -  przedstawiła  projekt  uchwały w sprawie   podatku od 
środków transportowych.
    Poinformowała, że do projektu uchwały został dołączony materiał mówiący o tym, jaka 
liczba pojazdów w danej grupie znajduje się na terenie naszej gminy, jakie stawki podatku 
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w danej grupie obowiązują w roku 2008, jakie były stawki maksymalne na rok 2008 oraz 
stawki maksymalne proponowane na rok 2009 i jej propozycje. W propozycji na rok 2009 
przyjęto zasadę, że będzie to 65 % każdej stawki maksymalnej.
2/  Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt uchwały w sprawie podatku od środków transportowych.
3/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej w sprawie podatku od środków  transportowych.
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/307/08
w sprawie podatku od środków transportowych

– stanowiącą załącznik nr 6  

6. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata Surma -  Burmistrz  -  przedstawiła  projekt  uchwały w sprawie  średniej  ceny 
skupu żyta dla celów wymiaru podatku rolnego.
     W związku z komunikatem Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego z dnia  17 
października 2008 roku w sprawie średniej ceny skupu żyta za okres pierwszych trzech 
kwartałów 2008 roku  -  proponuje  się  przyjęcie  stawki  52,00 zł  będącej  podstawą do 
naliczenia podatku rolnego w 2009 roku.
    Dodała, że na posiedzeniu Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy odbyła się 
długa dyskusja w sprawie ustalenia średniej  ceny żyta.  Zostało również przedstawione 
pismo z Dolnośląskiej  Izby Rolniczej,  z  prośbą o to,  aby obniżyć  tą  stawkę  do celów 
wymiaru podatku rolnego z tego tytułu, że jest nieopłacalność prowadzenia gospodarstw 
rolnych. Pomimo tego pozostaje przy propozycji, którą przedstawiła w projekcie uchwały, 
czyli 52,00 zł i uzasadnia to tym, że znajdujemy się w terenie, gdzie tak naprawdę z mocy 
ustawy  mamy  zniżki  do  ustalenia  stawki  podatku.  Przy  położeniu  naszej  gminy  
w większości są to grunty klasy IV, gdyż na 17 458 ha powierzchni, ponad 9 tys. ha – jest 
klasa IV i z mocy ustawy występuje ulga górska w wysokości 60 %. To samo również 
dotyczy gruntów klasy V i VI – te grunty są całkowicie zwolnione z podatku.
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy  -
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały  w  sprawie  średniej  ceny  skupu  żyta  dla  celów  wymiaru 
podatku rolnego.
3/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej w sprawie średniej ceny skupu żyta  dla celów wymiaru podatku rolnego.
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały.
Rada w obecności 18 radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za, przy 3 przeciwnych 
i 1 wstrzymującym się podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/308/08 
w sprawie średniej ceny skupu żyta dla celów wymiaru podatku rolnego

– stanowiącą załącznik nr 7  

7. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
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 1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie upoważnienia 
Burmistrza Bystrzyca Kłodzka do zaciągnięcia zobowiązań finansowych przekraczających 
rok budżetowy.
     W związku z wejściem ustawy z dn. 24 kwietnia 2003 roku o działalności pożytku 
publicznego  i o wolontariacie, ustawodawca nakłada na  organy administracji publicznej 
prowadzenie  działalności w sferze zadań publicznych, o których  mówi art. 4  ustawy, 
w zakresie  kompetencyjnym,  odpowiednio  do terytorialnego zakresu działania organu 
administracji  publicznej  (tj.  dla  gminy:  zadań  własnych  gminy)  we  współpracy 
z organizacjami pozarządowymi. 
     Współpraca z organizacjami może odbywać się w trybach określonych ustawą (mówi 
o  tym  art.  5  ustawy),  w  tym  także  poprzez  zlecanie  realizacji  zadań  publicznych 
organizacjom  w  formie  powierzania   wykonania  zadania  (udziela  się  na  to  100  % 
dofinansowania)  lub  w  formie  wspierania  zadań,   wraz  z  udzieleniem  dotacji  na 
dofinansowanie ich realizacji (wymagany wkład własny).
     Organizacje pozarządowe, zgodnie z art. 12 ustawy, mogą z własnej inicjatywy składać 
oferty  na  realizację  zadań  publicznych.  Organ  administracji  publicznej  może  także  
z własnej inicjatywy ogłaszać konkursy i  zlecać ich wykonanie organizacjom. 
Nie ma określonego wymogu dotyczącego terminu składania wniosków przez organizacje 
pozarządowe. Organizacje mogą składać wnioski przez cały rok. 
Wsparcie lub powierzenie zadań odbywa się w drodze otwartego konkursu ofert, chyba że 
przepisy odrębnie  przewidują inny tryb zlecania, np.  ustawa o pomocy społecznej. 
Konkursy mogą być ogłaszane na zadania,   na które organizacje złożyły wniosek,  po 
pozytywnym rozpatrzeniu ich celowości  bądź, które określi  gmina, a wynikające m.in.  
z  priorytetów  określonych  w  rocznym  programie  współpracy  gminy  z  organizacjami 
pozarządowymi lub na podstawie analizy zapotrzebowania społecznego.
     Uchwała Rady Miejskiej z dnia 28 grudnia 2007 roku w sprawie ustalenia Rocznego 
programu  współpracy  z  organizacjami  pozarządowymi  §  10,  pkt.  2-3   nakłada  na 
Burmistrza  obowiązek  przygotowania   projektu  uchwały  budżetowej  m.in.  w  zakresie 
zadań określonych w Rocznym programie  współpracy,   w tym na zadania z  zakresu 
kultury fizycznej  i  sportu,   na kolejny rok,  na podstawie analiz efektów realizowanych 
zadań. Dokonując analizy wydatków poniesionych na zadania z zakresu kultury fizycznej 
i  sportu, które w 2008 roku  ustalone zostały na poziomie 340 000 zł. (z tego dotacje: 
323 000), a także po konsultacjach z przedstawicielami  stowarzyszeń kultury fizycznej  
i sportu, wnioskuję o przyjęcie zaproponowanej przeze mnie  kwoty w wysokości  340 000 
zł.  Udzielenie  pełnomocnictwa  Burmistrzowi  w  zakresie  zaciągania  zobowiązań 
finansowych  na kolejny rok budżetowy na w/w zadania,  spowodowane jest m. in.  chęcią 
wspierania  zadań  z  zakresu  kultury  fizycznej  i  sportu,  których  odbiorcami  są  
w  przeważającej  części  dzieci  i  młodzież naszej  gminy,  jako ciągłości.  Są to zadania 
realizowane przez stowarzyszenia w okresie całorocznym, natomiast procedura zlecania 
tych  zadań   nakłada  na  organy  administracji  publicznej  zachowanie  30  dniowego 
wyprzedzenia.   W związku  z  tym procedura  konkursowa    wydłuża   się  o  okres   od 
ogłoszenia konkursu do podpisania umowy nawet do 1,5 - 2 miesięcy (30 dni  ogłoszenie, 
ok.  2  tygodnie  -  posiedzenia  komisji  i  rozpatrzenie  ofert,  sprawdzenie  dokumentacji 
przedłożonej przez oferenta, sprawozdań z roku poprzedniego, ewentualne korekty ofert 
i kosztorysów,  przygotowanie i podpisywanie umów).   Procedura konkursowa nakłada na 
organizatora  konkursu  także  wymóg   podania  w  ogłoszeniu  konkursowym  wysokości 
kwoty zarezerwowanej na realizację zadania określonego w konkursie. 
     Stowarzyszenia  nie składają  wniosków w ściśle określonych  terminach, dlatego też 
przygotowanie  planu  budżetowego  na  podstawie  wniosków,  które  wpłynęły  do  dnia 
04.11.2008 r., nie będzie adekwatne do stanu faktycznego zapotrzebowania na  realizacje 
zadań z zakresu kultury fizycznej  i sportu w gminie.  Z tego też i wynika zapis w uchwale 
Rady,  który wcześniej  przytoczyła,  o  przygotowaniu projektu budżetu  na kolejny rok, 
m.in. na podstawie  analizy efektów z roku bieżącego. 
      W projekcie budżetu określona jest więc kwota na realizację zadań z zakresu kultury 
fizycznej i sportu. Szczegółowe zadania ustalone zostaną natomiast w drodze konkursu.
Ustawa  określa  sfery  zadań  publicznych,  które  gmina  w  drodze  współpracy  
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z  organizacjami  pozarządowymi  może wspierać  w formie   udzielenia  dotacji.  Oferenci 
wyłaniani są natomiast w drodze otwartego konkursu ofert,  a  burmistrz otrzymał prawo 
dysponowania środkami  budżetowymi i prawo szczegółowego określenia zadań ze sfery 
zadań publicznych,  przewidzianych do realizacji   przy udziale  organizacji  i  podmiotów 
publicznych.
2/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady Miejskiej  w sprawie upoważnienia  Burmistrza Bystrzyca  Kłodzka do zaciągnięcia 
zobowiązań finansowych przekraczających rok budżetowy
       W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/309/08
w sprawie upoważnienia burmistrza do zaciągania 

zobowiązań finansowych przekraczających rok budżetowy
– stanowiącą załącznik nr 8  

8. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata  Surma -  Burmistrz  -  przedstawiła  projekt  uchwały  w  sprawie  podjęcia  
współpracy partnerskiej  przez Gminę Bystrzyca Kłodzka w ramach międzysektorowego 
partnerstwa  określonego  jako  Lokalna  Grupa  Działania  (LGD)  powołanej  dla  rozwoju 
społeczno – gospodarczego Ziemi Kłodzkiej oraz realizacji Lokalnej Strategii Rozwoju na 
terenie  wsi  Ziemi  Kłodzkiej  z  Fundacją  „Kłodzka  Wstęga  Sudetów  –  Lokalna  Grupa 
Działania”.
     W ramach międzysektorowego partnerstwa określanego jako Lokalna Grupa Działania 
powstałego  w  wyniku  realizacji  pilotażowego  programu  LEADER+,  schematy  I  i  II, 
finansowanego  ze  środków  Sektorowego  Programu  Operacyjnego  „Restrukturyzacja  
i  modernizacja sektora żywnościowego oraz rozwoju obszarów wiejskich 2004 - 2006”, 
powstała  Fundacja  „Kłodzka  Wstęga  Sudetów  –  Lokalna  Grupa  Działania”.  Pierwsza 
siedziba Fundacji  to Kłodzko,  a następnie podjęto decyzję  o przeniesieniu siedziby do 
Lutyni.  Gmina Bystrzyca Kłodzka uczestniczy w pracach partnerstwa od początku jego 
istnienia tj. od 2005 r., decyzją Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej.
Obecnie,  zgodnie  z  wymogami  Rozporządzenia  Ministra  Rolnictwa  i  Rozwoju  Wsi  
z  dnia  23  maja  2008  r.  (Dz.  U.  z  dnia  16.06.2008  r.  Nr  103,  poz.  659)  w  sprawie 
szczegółowych kryteriów i sposobu wyboru Lokalnej Grupy Działania do realizacji Lokalnej 
Strategii Rozwoju w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007 - 2013 
(PROW  2007  -  2013),  należy  udokumentować  obecność  gminy  w  Lokalnej  Grupie 
Działania poprzez podjęcie stosownej uchwały przez Radę Gminy. 
     Partnerstwo,  w którym uczestniczy Gmina jest  międzysektorowe,  co oznacza,  że 
obejmuje podmioty z sektora administracji publicznej, sektora organizacji pozarządowych 
i  sektora przedsiębiorców.  Instytucjonalne i  proceduralne zasady współpracy pomiędzy 
partnerami określone są w statucie FUNDACJI. Celem współpracy określonym w statucie 
FUNDACJI jest wspieranie społeczno -gospodarczego rozwoju Ziemi Kłodzkiej  poprzez 
realizację Lokalnej Strategii Rozwoju na terenie wsi Ziemi Kłodzkiej, a w szczególności:
a/ Wspomaganie rozwoju gospodarczego, w tym rozwoju przedsiębiorczości na obszarach 
  wiejskich,  w  szczególności  w  zakresie  turystyki  wiejskiej,  wytwarzani  i  dystrybucji  
    produktów lokalnych, tworzenia alternatywnych form dochodu dla mieszkańców wsi,
b/ Wspomaganie rozwoju wspólnot i społeczności lokalnych,
c/  Rozwój  kultury,  sztuki,  ochrona  dóbr  kultury  i  tradycji,  w  szczególności  w  zakresie
     regionalnych wartości obszaru Ziemi Kłodzkiej,
d/ Rozwój nauki, edukacji, oświaty i wychowania,
e/ Promocja zatrudnienia i aktywizacji zawodowej osób pozostających bez pracy 
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    i zagrożonych zwolnieniem z pracy,
f/  Promocja walorów Ziemi Kłodzkiej,
g/ Rozwój turystyki, krajoznawstwa oraz wspieranie wypoczynku dzieci i młodzieży,
h/ Wzrost świadomości ekologicznej, ochrona zwierząt oraz ochrona dziedzictwa 
    przyrodniczego,
i/ Wzmocnienie działań na rzecz integracji europejskiej oraz rozwijania kontaktów 
   międzynarodowych i współpracy między społeczeństwami, w tym wymiana doświadczeń 
i dobrych praktyk,
j/ Upowszechnianie i ochrona praw kobiet oraz działalność na rzecz równych praw kobiet 
   i mężczyzn,
k/ Promocja i organizacja wolontariatu,
l/ Pomoc techniczna, szkoleniowa, informacyjna lub finansowa dla organizacji 
   pozarządowych oraz przedsiębiorców w zakresie określonym w celach statutowych.
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały  w  sprawie  podjęcia  współpracy  partnerskiej  przez  Gminę 
Bystrzyca Kłodzka w ramach międzysektorowego partnerstwa określonego jako Lokalna 
Grupa Działania (LGD) powołanej dla rozwoju społeczno – gospodarczego Ziemi Kłodzkiej 
oraz  realizacji  Lokalnej  Strategii  Rozwoju  na  terenie  wsi  Ziemi  Kłodzkiej  z  Fundacją 
„Kłodzka Wstęga Sudetów – Lokalna Grupa Działania”.
          W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/310/08 
w sprawie podjęcia współpracy partnerskiej przez Gminę z Fundacją „Kłodzka 

Wstęga Sudetów – Lokalna Grupa Działania”
– stanowiącą załącznik nr 9  

9. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka we wsi Spalona.
     Teren  objęty  zmianą  obowiązującego  studium  uwarunkowań  i  kierunków 
zagospodarowania  przestrzennego  gminy  Bystrzyca  Kłodzka,  położony  jest  we  wsi 
Spalona. Teren ten o powierzchni  ok.  4 ha stanowiący obszar dwóch działek rolnych  
o numerach 18/2 i 19/4 pozostaje we władaniu prywatnym. Właściciel jest jednocześnie 
inwestorem proponowanego zamierzenia.
    Jest to teren użytkowania rolnego, stanowiący pastwiska i łąki V i VI klasy bonitacyjnej.
Położenie terenu oraz jego konfiguracja i warunki gruntowo-wodne predysponują go do 
zabudowy,  w  tym  również  zabudowy  mieszkaniowej,  mieszkalno-pensjonatowej, 
pensjonatowej i usługowo-turystycznej. Koszty związane z opracowaniem zmiany studium, 
inwestor zobowiązał się pokryć we własnym zakresie.
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały  w sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany studium 
uwarunkowań i  kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka 
we wsi Spalona.
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:
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Uchwałę Nr XXXIV/311/08 
w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy we wsi Spalona
– stanowiącą załącznik nr 10  

10. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej 
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka we wsi Stara Bystrzyca.
     Teren  objęty  zmianą  obowiązującego  studium  uwarunkowań  i  kierunków 
zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka, położony jest we wsi Stara 
Bystrzyca  w  sąsiedztwie  drogi  wojewódzkiej  nr  388  łączącej  Bystrzycę  Kłodzką  
z uzdrowiskiem Polanica - Zdrój.  Teren ten o powierzchni ok. 3 ha stanowiący obszar 
działki  rolnej  nr  258,  pozostaje  we  władaniu  prywatnym.  Właściciel  jest  jednocześnie 
inwestorem proponowanego zamierzenia.
     Jest to teren użytkowania rolnego, stanowiący pastwiska i grunty orne IV, V i VI klasy 
bonitacyjnej. Tylko niewielka część o pow. 0,45 ha to pastwisko III klasy.
     Położenie terenu oraz jego konfiguracja i warunki gruntowo-wodne predysponują go do 
zabudowy.  Sąsiedztwo drogi wojewódzkiej uzasadnia wybór terenu dla lokalizacji  usług 
turystycznych,  w  tym  hotelu  lub  motelu.  Koszty  związane  z  opracowaniem  zmiany 
studium, inwestor zobowiązał się pokryć we własnym zakresie.
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały  w sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany studium 
uwarunkowań i  kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka 
we wsi Stara Bystrzyca.
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/312/08 
w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy we wsi Stara Bystrzyca
– stanowiącą załącznik nr 11  

–

11. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/   Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka we wsi Marcinków.
  Teren  objęty  proponowaną  zmianą  obowiązującego  studium  uwarunkowań
i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka położony jest we 
wschodniej  części  gminy  Bystrzyca  Kłodzka  w  granicach  administracyjnych  wsi 
Marcinków.  Powierzchnia  terenu wynosi  856 ha,  w tym 40% stanowią  lasy,  pozostała 
część to użytki  rolne ( gr. klasy IV, V, VI) i rozproszona zabudowa zagrodowa w ciągu 
drogi powiatowej nr 3257 D, relacji Bystrzyca Kłodzka – Stronie Śląskie.
W obowiązującym studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
zatwierdzonym  uchwałą  nr  XXXVIII/233/97  przez  Radę  Miejską
w  Bystrzycy  Kłodzkiej  w  dniu  6  czerwca  1997  r.  około  80%  użytków  rolnych 
przeznaczonych  jest  pod  dolesienia,  natomiast  20%  to  obszary  niezabudowane 
przeznaczone pod zainwestowanie.
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    W granicach administracyjnych  wsi  Marcinków około  350 ha gruntów rolnych  jest 
własnością  Gminy  Bystrzyca  Kłodzka.  Większość  tych  terenów  jest  przeznaczona
w obowiązującym studium pod dolesienia.
     Zmiana studium z wyznaczeniem nowych obszarów pod zabudowę mieszkaniową, 
mieszkaniowo  -  pensjonatową  i  usługi  turystyki  przyczynią  się  do  aktywizacji  wsi
i przysporzą zapewne określoną liczbę miejsc pracy.
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały  w sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany studium 
uwarunkowań i  kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Bystrzyca Kłodzka 
we wsi Marcinków.
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła: 

Uchwałę Nr XXXIV/313/08
w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy we wsi Marcinków
– stanowiącą załącznik nr 12  

12. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/   Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie nadania nazwy 
ulicy w mieście Bystrzyca Kłodzka.
      W związku z zabudową działek położonych przy drodze na nowopowstającym osiedlu 
mieszkalnym w Bystrzycy Kłodzkiej (kierunek wyjazd z Bystrzycy Kłodzkiej do Polanicy - 
Zdroju)  zaistniała  konieczność  nadania  nazwy  przedmiotowej  drodze,  a  docelowo 
numerów  porządkowych  nieruchomościom  przy  niej  położonym.  Dodał  również,  że 
wniosek  mieszkańców mówił  m.  in.  o  tym,  aby nazwa  ulicy nie  budziła  w przyszłości 
kontrowersji, dlatego proponuje się nazwę bezpieczną – ulicę Modrzewiową.
      Biorąc powyższe pod uwagę nadanie nazwy przedmiotowej  drodze w granicach 
działek  oznaczonych  w  ewidencji  gruntów  nr  53/25,  51/7  i  53/21,  AM-1,  jednostka 
ewidencyjna Bystrzyca Kłodzka-miasto, obręb Zabłocie i podjęcie niniejszej uchwały jest 
zasadne.
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy  -
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w mieście Bystrzyca Kłodzka.
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/314/08
w sprawie nadania nazwy ulicy w mieście Bystrzyca Kłodzka

– stanowiącą załącznik nr 13  

13. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/   Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 
na  sprzedaż  nieruchomości  (drogi  gminnej)  położonej  w  Starym  Waliszowie,  gmina 
Bystrzyca Kłodzka.
      Pan Andrzej  Lis,  jako właściciel  działek nr 430/1 i  430/2, położonych w Starym 
Waliszowie,  bezpośrednio przylegających do drogi  ozn.  jako działka nr 1093 wystąpił  
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z wnioskiem o sprzedaż przedmiotowej działki, która jest wykazana w ewidencji gruntów 
ale faktycznie w terenie nie istnieje. 
       Ww. wniosek został pozytywnie zaopiniowany zarówno przez Sołtysa i Radę Sołecką 
w  Starym  Waliszowie  jak  i  właściciela  działki  nr  431,  do  której  przedmiotowa  droga 
przylega. 
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości (drogi 
gminnej) położonej w Starym Waliszowie, gmina Bystrzyca Kłodzka.
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/315/08
w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 

(drogi gminnej) położonej w Starym Waliszowie
– stanowiącą załącznik nr 14  

14. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
w sprawie skargi  Pani  Genowefy Śliwy i  poprosił  Romana Bogdała Przewodniczącego 
Komisji Rewizyjnej o przedstawienie skargi oraz opinii komisji w tej sprawie.
1/ Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej -  poinformował, że w dniu 3 lipca 
br.  do Wojewody Dolnośląskiego wpłynęła skarga Pani  Genowefy Śliwy na Burmistrza 
Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie przydzielenia jej większego mieszkania oraz bezprawnego 
wywiezienia  jej  rzeczy  przez  pracowników  ADM.  Wojewoda  przesłał  tą  skargę  do 
Przewodniczącego Rady, która została skierowana do Komisji Rewizyjnej. 
Zostało  skierowane  pismo  do  ZBK  o  informację  w  tej  sprawie  i  w  związku  
z  tym  była  prowadzona  korespondencja  pomiędzy  ZBK,  Panią  Śliwą  a  Biurem  Rady 
Miejskiej. 
     Komisja Rewizyjna rozpatrując skargę Pani G. Śliwy (nieobecnej na posiedzeniu,  
a  prawidłowo  zawiadomionej),  po  przeanalizowaniu  całości  dokumentacji  przesłanej  
z Zarządu Budynków Komunalnych oraz przedłożonego przez skarżącą się dodatkowego 
pisma – zaopiniowała skargę jako  bezzasadną.
   Pani  Genowefa  Śliwa  aktualnie  zajmuje  samotnie  samodzielny  lokal  mieszkalny  
o  powierzchni  29,26  m2  oraz  komórkę  (pomieszczenie  na  opał),  zdaniem  komisji  nie 
kwalifikuje się w związku z tym do przydziału większego lokalu. 
Gromadzenie  na  korytarzu  użytkowanym  przez  pozostałych  mieszkańców  budynku 
różnych znalezionych surowców wtórnych m.in. makulatury, kartonów, starych szmat itp. 
jest niedopuszczalne.
    Interwencje  w sprawie  nie  zajmowania  korytarza  jako  magazynu  na  tego rodzaju 
surowce wtórne są prowadzone od 2000 roku. 
Wywiezienie  tych  artykułów  na  śmietnisko  zostało  poprzedzone  pokwitowanymi  przez 
zainteresowaną wezwaniami i nakazami ze strony ZBK o dobrowolne ich usunięcie. 
Komisja wypracowała wnioski:
- do Burmistrza o szczególne zainteresowanie się służb opieki społecznej egzystencją
p. Genowefy Śliwy,
- do Przewodnicz cego Rady Miejskiej ą o poinformowanie właściwych służb 
o  przedstawianych  przez  p.  Genowefę  Śliwę  pogróżkach  i  innych  czynnościach  
w  stosunku  do  jej  osoby  przez  krewnych  niektórych  sąsiadów  budynku,  w  którym 
zamieszkuje.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  ustosunkował  się  do  wniosku  i  wystosował  pismo  do 
Prokuratury  Rejonowej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej,  a  ta  umorzyła  i  odmówiła  wszczęcia 
dochodzenia w sprawie p. Śliwy. 
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     W związku z tym, że nie było obecnej na sali osoby skarżącej się oraz nie było innych 
uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Podkreślił,  że  głosowanie  odbywa  się  zgodnie  z  wnioskiem  Komisji  Rewizyjnej,  
o stwierdzenie, że skarga jest bezzasadna. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/316/08
w sprawie skargi Pani Genowefy Śliwy

– stanowiącą załącznik nr 15  

15. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/    Renata  Surma  -  Burmistrz -  przedstawiła  projekt  uchwały  w sprawie  regulaminu 
dostarczania wody i odprowadzania ścieków.
    Od dnia 31 lipca br. nie istnieje już zakład budżetowy, a istnieje spółka pod nazwą 
Zakład Wodociągów i Kanalizacji, która nie ma ustalonego regulaminu dostarczania wody 
i  odprowadzania  ścieków,  a  do  9  miesięcy  powinna  mieć  taki  regulamin  ustalony.  
W  związku  z  tym,  że  będą  obowiązywały  od  1  stycznia  2009  r.  nowe  stawki  za 
dostarczanie  wody  i  odprowadzanie  ścieków  oraz  będą  musiały  być  podpisane 
odpowiednie  dokumenty  przez  spółkę  i  odbiorców,  dlatego  też  został  przedstawiony 
regulamin dostarczania wody i odprowadzania ścieków. Zaznacza, że nie różni się on od 
poprzedniego regulaminu, który obowiązywał do tej pory w zakładzie budżetowym.
2/ Maria Sajewicz - Wiceprzewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy -  
poinformowała,  że  komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  25  listopada  br.  zaopiniowała 
pozytywnie projekt  uchwały w sprawie  regulaminu dostarczania wody i  odprowadzania 
ścieków.
      W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/317/08
w sprawie regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków

– stanowiącą załącznik nr 16  

16. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu.
1/   Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 
na nabycie nieruchomości po byłych Bystrzyckich Fabrykach Mebli, położonej w Bystrzycy 
Kłodzkiej przy ul. Strażackiej 3.
Powyższa nieruchomość zostanie przeznaczona przez  gminę  na prowadzenie zadań 
własnych  z  zakresu  budownictwa  mieszkaniowego  i  infrastruktury  technicznej;  tzn.  do 
realizacji zadań własnych Gminy zgodnie z art. 7 ust.1 pkt 7 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. 
o samorządzie gminnym. 
      W związku z tym, że istnieje możliwość pozyskania dotacji z Banku Gospodarstwa 
Krajowego na adaptację na lokale socjalne, a wiemy, że gmina boryka się z niedostatkiem 
mieszkań, dlatego przedstawia taką propozycję. W zamian za to, „BFM w upadłości” taką 
samą  kwotę  zwrócą  gminie  na  poczet  niezapłaconego  podatku  od  nieruchomości.  
W  efekcie  gmina,  jeśli  chodzi  o  finanse,  wychodzi  na  zero,  a  staje  się  właścicielem 
nieruchomości. 
      Biorąc  powyższe  pod uwagę oraz obowiązek realizacji  zadań własnych Gminy  
w dziedzinie budownictwa mieszkaniowego konieczne jest podjęcie stosownej uchwały  
w przedmiotowej sprawie. 
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2/ Teresa Słowińska -  Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała że 
komisja na posiedzeniu w dniu 26 listopada br. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 
Rady  Miejskiej  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nabycie  nieruchomości  położonej  
w Bystrzycy Kłodzkiej przy ul. Strażackiej 3.
     W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały. 
Rada  w  obecności  19  radnych,  w  głosowaniu  jawnym,  19  głosami  za,  jednogłośnie 
podjęła:

Uchwałę Nr XXXIV/318/08 
w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości położonej 

w Bystrzycy Kłodzkiej przy ul. Strażackiej 3
– stanowiącą załącznik nr 17  

Ad 6.
Przewodniczący przystąpił  do  realizacji  punktu  dotyczącego  „Informacji  
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli”. 
Roman  Bogdał -  Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej -  poinformował,  że  komisja  na 
dwóch  posiedzeniach  przeprowadziła  kontrolę  w  Szkole  Podstawowej  Nr  1,  gdzie  na 
jednym posiedzeniu byli w szkole, a na drugie 25 listopada br. zaproszono dyrektora tejże 
szkoły Pana Longina Marzyńskiego i wysłuchano jego wyjaśnień dotyczących działalności 
SP Nr 1. 
Komisja po przeprowadzeniu kontroli w Szkole Podstawowej Nr 1 wnioskuje do Burmistrza 
o podjęcie działań zmierzających do utwardzenia placu będącego własnością gminy przy 
SP Nr 1 (obok hali sportowej) celem zlokalizowania na nim parkingu dla korzystających 
z hali sportowej oraz pracowników. Poza tym należy zobowiązać Dyrektora SP Nr 1 do 
prawidłowego  ustawienia  oraz  egzekwowania  przestrzegania  znaku  zakazu  wjazdu 
wszelkich  pojazdów  na  asfaltowe  boisko  szkolne.  Komisja  widzi  również  potrzebę 
usunięcia  uschniętych  gałęzi  rosnącego  drzewa  obok  hali  sportowej  (proponowanego 
parkingu) - wraz z uporządkowaniem całego terenu.

Ad 7.
   Przewodniczący przystąpił   do    realizacji   punktu    dotyczącego   „Informacji 
Burmistrza”.
Renata Surma - Burmistrz - na początku wyjaśniła, że opłaty za posiadanie psów, opłata 
uzdrowiskowa,  miejscowa  oraz  targowa  nie  zostały  przedstawiane  radnym,  ponieważ 
proponuje, aby stawki pozostały z tego roku. 
    Przedstawia informację z realizacji swoich zadań w okresie pomiędzy Sesjami Rady 
Miejskiej  (29.10.2008 r.- 27.11.2008 r.)
1/30.10.2008  r.  -  podpisanie  w  Urzędzie  Marszałkowskim  umowy  o  dofinansowanie  
   w ramach programu „Mała Odnowa Wsi";
2/04.11.2008 r.  -  spotkanie z Wiceministrem Zdrowia p. Jakubem Szulcem w sprawie  
   możliwości zacieśnienia współpracy z SCM w Polanicy Zdroju. Na dzień dzisiejszy jest 
  już  pozytywna  opinia  Narodowego  Funduszu  Zdrowia  w  sprawie  zacieśnienia  
   współpracy,  ale  do  momentu  wyrażenia  opinii  przez  Ministerstwo  Zdrowia  w  tym  
   temacie, nie może powiedzieć więcej konkretów, ponieważ nie chce zapeszać oraz  
  dawać  pewne  nadzieje,  które  potem  mogą  być  niezrealizowane  i  ludzie  będą  
     czuć się zawiedzeni; 
3/05.11.2008 r. - podpisanie porozumienia przedstawicieli miast i gmin uzdrowiskowych  
   województwa dolnośląskiego o podziale środków RPO na poszczególne miejscowości 
 uzdrowiskowe.  Nasza  gmina  zaproponowała  rewitalizację  Parku  Zdrojowego  
   w Długopolu-Zdroju. Dla Gminy Bystrzyca Kłodzka przewidziana jest pula 1 100 tys.  
    EURO na ten cel; 
4/07.11.2008 r.  -  podpisanie wniosków w Usti  n/Orlicą  na  dofinansowanie  wspólnych  
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   projektów transgranicznych;
5/08.11.2008 r.
- spotkanie z wicedyrektorem Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych p. M. Zającem 
   w sprawie przejęcia drogi leśnej z Międzygórza na Czarną Górę. Po rozmowach wydaje 
   się, że najlepszym rozwiązaniem będzie długoletnia dzierżawa tejże drogi za niewielka 
   odpłatnością i podpisanie porozumienia pomiędzy gminą a RDLP o współfinansowaniu 
   kosztów eksploatacji tej drogi,
- spotkanie z p. Dariuszem Ratuszniakiem Dyrektorem Wydziału Rozwoju Regionalnego 
   w Urzędzie Marszałkowskim w sprawie Lokalnego Programu Rewitalizacji dla Bystrzycy 
   Kłodzkiej.
6/ 13.11.2008 r. 
- spotkanie z etatowym członkiem Zarządu Województwa Dolnośląskiego p. Zbigniewem 
   Szczygłem w sprawie remontu drogi wojewódzkiej Pławnica-Idzików i wie, że ta droga 
   znalazła się w budżecie województwa na rok przyszły,
-  spotkanie  z  RZGW i  mieszkańcami  Wilkanowa w sprawie  braku  wody.  Do takiego  
   spotkania doszło również w dniu wczorajszym i zamknęło się ono wnioskiem, że nawet 
   jeśli nastąpi budowa wodociągu, to jest to czas bardzo odległy, aby popłynęła woda  
    w gospodarstwach z wodociągu, a problem jest naglący i rozwiązanie powinno nastąpić 
  jak  najszybciej.  Mieszkańcy  zaproponowali,  aby  budować  studnie.  Ze  swej  strony  
   mieszkańcy wynajęli różdżkarza i zobowiązali się do przeniesienia starych urządzeń  
  z  dotychczasowych  studni  do  nowych.  Zostanie  również  udostępniona  koparka  
    i jej operator dla RZGW, natomiast gmina zapewni kręgi betonowe. Taka jedna studnia 
  powiedzmy  „na  spróbowanie”  zostanie  wykopana  u  jednej  z  mieszkanek  i  jeśli  
   faktycznie to zda egzamin, to wtedy będzie propozycja takiego rozwiązania również  
  u  innych  mieszkańców.  Do  połowy  grudnia  odbędzie  się  jeszcze  jedno  spotkanie  
  w  Wilanowie  z  RZGW  w  tej  sprawie,  gdyż  do   tego  czasu  obiecali  zakończyć  
    pierwszy etap inwestycji i zrobić jeszcze przegrody w rzece, więc być może podniesiony 
    stan wody w rzece spowoduje, że w niektórych studniach pojawi się znów woda.
7I  14.11.2008 r. -  uczestnictwo w otwarciu Powiatowego Banku w Strzelinie Oddziału  
    w Bystrzycy Kłodzkiej na Osiedlu Szkolnym,
8/ 16.11.2008 r. - spotkanie  z  p.  Włodzimierzem  Śliwińskim  przedstawicielem  
  Ministerstwa  Zdrowia  w  sprawie  możliwości  rozwoju  uzdrowiska  Długopole-Zdrój  
   i przyjęcia operatu uzdrowiskowego dla Długopola Zdroju przy współudziale Prezesa 
  Uzdrowiska  Lądek  Długopole  S.A.  p.  Zbigniewa  Piotrowicza  i  członków  Komisji  
     Uzdrowiskowej.
9/ 18.11.2008 r. - spotkanie z przedstawicielem firmy CITEC z Katowic oraz 
     p. Zbigniewem Mareckim przedstawicielem WFOSiGW we Wroelwiu w sprawie studium 
  wykonalności  dla  zadania  pt:„  Uporządkowanie  gospodarki  wodno-ściekowej  dla  
     aglomeracji Bystrzyca Kłodzka".
10/ 19.1 1.2008 r.
- spotkanie z prezesem PKS S.A. w Kłodzku p. Markiem Baweckim oraz Kierownikiem
 Placówki  Terenowej  w  Wilkanowie  p.  Józefem  Brachem  w  sprawie  możliwości  
  skomunalizowania tejże placówki. Przypomina, że informowała kiedyś o tym, ze PKS 
  podał gminę do sądu o zasiedzenie działki, która jest naprzeciw budynku UMiG. PKS 
  sprawę przegrał i dziś już wie, że nie odwołał się od decyzji, więc ta działka pozostaje
  własnością gminy. Decyzje o skomunalizowani przedstawi radnym do zaopiniowania.  
   Poza tym spytała, czy jeśli gmina nie wyrazi zgody na skomunalizowanie, co będzie się 
  działo z placówką PKS oraz ludźmi. Otrzymała zapewnienie, że wszyscy pracownicy  
   PKS nie stracą pracy, tylko zostaną przeniesieni do placówki w Kłodzku. 
- posiedzenie Rady Społecznej ZOZ Bystrzyca Kłodzka i podjęcie uchwały o dopisaniu
   do statutu ZOZ-u „bloku operacyjnego". 
11/20.11.2008 r. - Sesja nadzwyczajna.
12/21.11.2008 r.
- odbiór placu parkingowego przy ul. Międzyleśnej,
- odbiór wykonanego remontu dróg w Starej i Nowej Łomnicy,
- uczestnictwo w Forum Gospodarczym i Politycznym w Krzyżowej,
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- spotkanie z Wicepremierem p. Grzegorzem Schetyną oraz Ministrem Kultury
   p. Bogdanem Zdrojewskim.
13/ 25.11.2008 r. - podpisanie umowy w urzędzie Marszałkowskim na dofinansowanie  
    zakupu średniego samochodu gaśniczego dla jednostki ratunkowo-gaśniczej OSP Stary 
    Waliszów;
14/26.11.2008 r. - spotkanie z ks. z Parafii Gorzanów Janem Fecko w sprawie zamiany 
     gruntów;
15/ Gospodarka lokalowa:
- lokale użytkowe przejęte: 1
- lokale użytkowe wytypowane do przetargu: 2
- lokale użytkowe oddane w najem w drodze przetargu: 1
- lokale użytkowe oddane w najem w drodze rokowań : 1
- pozyskane mieszkania: 5
- przydzielone mieszkania: 5
•   po zakończonym remoncie kapitalnym- 3
- zamiany mieszkań:
• wzajemne (pomiędzy najemcami) - 1
• z urzędu - 0
16/ Gospodarka mieniem gminnym:
- sprzedaż lokale (ilość zawartych aktów notarialnych): 18
• mieszkalne: 18, w tym bezprzetargowo- 16, przetarg - 2
• użytkowe: 0
• budynki (budowle): 0
• nieruchomości niezabudowane: działki budowlane: 0
      grunty rolne: 0
•     przejęcie na własność gminy : 0
- dzierżawa gruntów rolnych: 16, w tym: na cele rolne nowe     1, przedłużenia -10
ogródki przydomowe nowe -3, najem przedłużenia umowa na reklamę - 1
- lokale użytkowe oddane w najem    0
17I  Wydane Zarządzenia Burmistrza: 41
18/ Informacja demograficzna:
- urodzenia: 15
- zgony: 22

Ad 8.
1/ Przewodniczący przystąpił do realizacji  punktu „Zapytania radnych”
2/  Adam  Jaśnikowski  -  radny  -  pyta  odnośnie  wiatraków  w  naszej  gminie  -  kto 
przygotowuje analizę wpływu na środowisko oraz na krajobraz. Pyta również kiedy będzie 
znana  cena  za  dostarczanie  wody  i  odprowadzanie  ścieków,  a  także  jak  wyglądają 
negocjacje w sprawie szpitala i jakie jest jego zadłużenie.
3/  Renata  Surma  -  Burmistrz  -  mówi,  że  jest  bardzo  zaskoczona  drugim  pytaniem 
dotyczącym  opłaty  za  wodę  i  ścieki  na  rok  2009.  W miesiącu  czerwcu  wysoka  rada 
podejmowała  uchwałę  o  wysokości  stawek  za  dostarczanie  wody  i  odprowadzanie 
ścieków na rok 2009. Zmian do tej uchwały nie może być, ponieważ są ku temu pewne 
przesłanki  i  przepisy,  które  obowiązują.  W  momencie,  kiedy  był  likwidowany  zakład 
budżetowy,  a  powstawała  spółka,  należało  podjąć  taką  uchwałę.  W  momencie  kiedy 
aktualne ceny za wodę i ścieki przechodzą do zakładu budżetowego przez 18 miesięcy 
nie  mogą  być  zmienione  i  dlatego  taka  uchwała  była  przedstawiona,  gdzie  wszystkie 
stawki są podane i zostały przyjęte przez radę.  
     Jeżeli chodzi o wiatraki i wszelkie analizy, to nie może tego robić nikt inny jak fachowcy 
w tej dziedzinie, ponieważ dokumenty nie zostałyby przyjęte. Za wszelkie badania, analizy 
i dokumenty nie płaci gmina, tylko ewentualny przyszły inwestor. Mówiła też wielokrotnie 
i  powtarza po raz kolejny, że debata publiczna na ten temat będzie możliwa wtedy, kiedy 
będzie komplet dokumentów, a ostatnie badanie to przeloty ptaków na zimę, które kończą 
się końcem listopada. W monecie wpływu wszystkich dokumentów, rozpocznie się debata 
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publiczna  z  mieszkańcami,  gdzie  zostaną  przedstawione  wszystkie  plusy  i  minusy  tej 
inwestycji.  W związku  z  tym  nie  proponuje  przystąpienia  do  planu  zagospodarowania 
przestrzennego, aby zlokalizować fermy wiatrowe. 
     Odnośnie zadłużenia szpitala, to na dzień dzisiejszy jest to kwota w granicach ponad 
17  mln  zł.  Negocjacje  na  sprzedaż  szpitala  zostały  ogłoszone,  ponieważ  „idziemy 
jednocześnie w kilku kierunkach”. Nie ma pewności, że akurat negocjacje powiodą się  
i  znajdzie  się  ewentualnie  przyszły  inwestor.  Podobnie  nie  ma  pewności,  że  Szpital  
w  Polanicy-Zdroju  zechce z  nami  tą  współpracę  zacieśnić,  dopóki  organ prowadzący, 
jakim jest minister zdrowia, o tym nie zdecyduje. Podkreśla po raz wtóry, że to nie ona 
będzie decydować o sprzedaży naszego szpitala, tylko radni. 
4/ Adam Jaśnikowski - radny - pyta, odnośnie wiatraków czy gmina sama zleciła badania 
oddziaływania na krajobraz, czy wysłała prośbę o ekspertyzę do jakiegoś instytutu, bo jeśli 
nie, to szkoda, ponieważ jest to bardzo ważne. Jeśli inwestor zleci badania jakiejś firmie, 
to wiadomo jaką ekspertyzę przygotuje. Jeśli chodzi o ptaki, to pyta czy gmina wysyłała 
zapytanie do jakiegoś eksperta, czy to jest to ten sam pan doktor, który robi analizy dla 
firm budujących  wiatraki?  Mówi,  że  jest  jeden taki  pan,  który  robi  zawsze  taką  samą 
analizę. 
5/  Renata  Surma  -  Burmistrz  -  odpowiada,  że  to  nie  gmina  zlecała  badania,  tak  jak 
wcześniej  powiedziała  –  tylko  ewentualny  inwestor.   Ma  nadzieję,  że  będą  to  robić 
fachowcy, a w momencie, kiedy będą nam przedstawione dokumenty, a radni stwierdzą, 
że brakuje jeszcze czegoś, to wtedy gmina będzie o to występować. Na dzień dzisiejszy 
byłoby to nieuzasadnione, żeby zlecać ekspertyzy przez UMiG - to są naprawdę wysokie 
koszty. 
6/ Ryszard Krząstek  - radny - pyta p. Burmistrz czy mogłaby poszerzyć informacje nt. 
spotkania  z  p.  Włodzimierzem  Śliwińskim  przedstawicielem  Ministerstwa  Zdrowia  
w  sprawie  możliwości  rozwoju  uzdrowiska  Długopole-Zdrój  i  przyjęcia  operatu 
uzdrowiskowego dla Długopola-Zdroju.  
7/ Renata Surma  -  Burmistrz - mówi,  że w dniu 16 listopada gościł  w naszej gminie  
p. Włodzimierz Śliwiński - osoba, która ocenia operaty uzdrowiskowe, a nasza gmina jest 
w  trakcie  realizacji  takiego  operatu  uzdrowiskowego.  Cieszy  się,  że  ten  pan  był  
w Długopolu-Zdroju, obejrzał całe zaplecze uzdrowiska, usłyszał o tym, co ewentualnie 
nasza gmina chciałaby robić oraz to jakie inwestycje chce poczynić Uzdrowisko Lądek- 
Długopole. Przedstawiła mu również wstępny operat uzdrowiskowy strefy uzdrowiskowej 
„A, B i C”. Pan Śliwiński, po obejrzeniu tego operatu, zaproponował, że można jeszcze 
zmniejszyć  granicę  uzdrowiska,  gdyż  strefa  uzdrowiska  jest  procentowo  brana  do 
powierzchni  uzdrowiskowa,  jak  również  do  ilości  łóżek,  które  znajdują  się  w  tej 
miejscowości. Pozwolił nam więc zawęzić strefę uzdrowiskową „A”, a wiemy z czym się to 
wiąże  np.  w  strefie  „A”  nie  możemy  mieć  inwestycji  budownictwa  mieszkaniowego, 
parkingów większych na 8 czy 10 miejsc itp. Cieszy się więc, że można było zawęzić tą 
strefę „A”. Zostałaby również zawężona strefa „B” i „C”. Strefa „C” musi pójść jak gdyby po 
granicy sołectw, więc była proponowana miejscowość: Wyszki i Wilkanów i po konsultacji 
z  tym  panem zrezygnowano  z  tych  miejscowości,  co  ułatwia  w tych  miejscowościach 
prowadzenie inwestycji. 
8/ Adam Jaśnikowski - radny - pyta jeszcze odnośnie wiatraków, bo jako radny, chciałby 
zagłosować  świadomie  -  czy  stanowisko  prof.  Janiaka  też  będzie  brane  pod  uwagę  
i  dołączone do oficjalnych dokumentów? Wie, że jest  jeden z profesorów, który byłby  
w stanie wydać za darmo opinię wpływu wiatraków na krajobraz i pyta, czy zostałaby ona 
wzięta pod uwagę.
9/ Renata Surma - Burmistrz - stwierdziła, że nie wie, o którym profesorze mówi radny 
Jaśnikowski.
10/ Adam Jaśnikowski - radny - odpowiada, że chodzi o szefa jednej z katedr, zajmującej 
się krajobrazem. 
11/  Renata  Surma  -  Burmistrz  -  odpowiada,  że  wszystkie  opinie  pozytywne  oraz 
negatywne będą brane pod uwagę i dostarczone do wszystkich materiałów. 
12/ Adam Jaśnikowski - radny - pyta odnośnie mającego powstać w Bystrzycy Kłodzkiej 
krytego basenu, czy został złożony wniosek na jego budowę, bo taki „miał być”?

17



13/ Renata Surma - Burmistrz - podkreśla, że to  nie było tak, że „miał być”, bo nie o tym 
była  mowa.  Mówiła  kiedyś  o tym,  że podpisała  porozumienie wraz  z czterema innymi 
miejscowościami:  Szczytną,  Bardem,  Ząbkowicami  oraz  Kłodzkiem  –  o  wspólnym 
projekcie na budowę krytych  pływalni.  W projekcie budżetu na rok 2009 nie ma takiej 
inwestycji,  jak  budowa  krytej  pływalni,  ponieważ  mamy  pilniejsze  potrzeby,  chociażby 
uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej. Wydaje jej się, że budowa krytej pływalni 
może być odsunięta na późniejszy termin, tym bardziej, że pierwszy kryty basen pojawi się 
u  nas  w  „Dworze  Elizy”  w  Długopolu-Zdroju.  Uważa,  że  na  taki  budżet  jaki  został 
przedstawiony  radnym  do  zaopiniowania,  planowanie  budowy  krytej  pływalni  byłoby 
lekkim  nierozsądkiem.  Podkreśla,  że  mówiła  o  możliwości  budowy  krytej  pływalni  
i  pozyskaniu środków, ale skoro gminę w tej  chwili  nie stać na taką inwestycję,  to nie 
proponuje tej inwestycji do budżetu. 

Ad 9
    Przewodniczący w punkcie dotyczącym „Informacji Przewodniczącego Rady”.
    Poinformował, że do Biura Rady wpłynęły następujące pisma:
1/ wymagające opinii, są kierowane od razu do rozpatrzenia przez komisje stałe;
2/ przypomina, że jakiś czas temu Wojewoda uchylił naszą uchwałę w sprawie 
  regulaminu  cmentarza  komunalnego  i  skierował  sprawę  do  Wojewódzkiego  Sądu  
  Administracyjnego.  W  dniu  21  listopada  br.  wpłynęło  do  Biura  Rady  pismo  od  
  Wojewódzkiego  Sądu  Administracyjnego,  które  Przewodniczący  odczytał.  Z  pisma  
    wynika, że Pan Wojewoda wycofuje pismo procesowe, czyli sprawa się nie odbędzie. 
3/ poinformował również, że swego czasu zgłosiły się do niego odpowiednie organizacje 
   z prośbą o nadanie krzyża złotego zasługi oraz krzyży zesłańców sybiru i wręczeniu  
    tych odznaczeń na sesji Rady Miejskiej. W związku z tym wysłał pismo do Wojewody 
   Dolnośląskiego p. Rafała Jurkowlańca z prośbą o przybycie  celem wręczenia tych  
   odznaczeń.  Zaproponował  w tym piśmie termin dzisiejszy,  czyli  28 listopada,  ale   
   niestety Pan Wojewoda nie mógł przybyć  na dzisiejsza sesję. Przedstawił  również  
   wykaz osób, którym miały być  wręczone odznaczenia.  Na dzień dzisiejszy sprawa  
   wygląda tak, że Pan Wojewoda otrzymał informację telefoniczną odnośnie naszych  
    planowanych sesji w miesiącu grudniu. 
     W chwili  obecnej  czeka  na  informację  telefoniczną  od  Wojewody,  który  ma  się 
wypowiedzieć, czy przyjedzie do nas w grudniu, czy wręczenie odznaczeń nastąpi już  
w nowym 2009 roku. 
Poinformował, że następne sesje planowane są:
- 19 grudnia - na początku ewentualne wręczenie odznaczeń państwowych, a następnie
                       tematy, które wynikną z bieżącej pracy i być może budżet na rok 2009,
- 30 grudnia - uchwała deklaratywna o zmianach w budżecie.
        Przypomniał, że każdy z radnych otrzymał do przegródki projekt budżetu gminy na 
rok 2009. Jeszcze raz poprosił przewodniczących komisji o zorganizowanie posiedzeń 
w taki sposób, aby wypracować wnioski dotyczące projektu budżetu i następnie przekazać 
je Komisji Budżetowej celem przedstawienia na sesji zbiorczych wniosków.

Ad 10.
1/  Przewodniczący przystąpił  do  realizacji  kolejnego  punktu  „Sprawy  różne  i  wolne 
wnioski”. 
2/  Jan Szkwarek  -  radny - złożył  wniosek,  aby  w najbliższym Biuletynie  Bystrzyckim 
umieścić informację o ilości pozyskanych środków pieniężnych w ostatnich dwóch latach 
z Funduszy Unijnych, ponieważ bardzo dużo ludzi o to pyta, a tak naprawdę on sam nie 
wie ile. 
3/ Ewa Grochowska - mieszkanka Wilkanowa - rozpoczęła swoją wypowiedź od raportu, 
który ukazał  się w „Wiadomościach gospodarczych Ziemi Kłodzkiej”  z sierpnia 2007 r. 
w Nr 41 przygotowanego przez Dyrektora Departamentu Baku Światowego p. Ryszarda 
Malarskiego.  Raport  ten  pokazuje  czym  jest  Kotlina  Kłodzka  oraz  dotyczy  możliwości 
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rozwoju lokalnych produktów.  
Na jej uwagę w tym raporcie zasłużyły słowa, cyt:  „WNIOSKI/REKOMENDACJE - 27.  
W  Kotlinie  nie  ma  społeczeństwa.  Są  grupy  ludzi,  nie  mające  wspólnej  historii  
i wewnętrznych więzi tworzących relacje społeczne. Niski poziom zaufania wewnątrz tych 
luźnych  grup  przeszkadza  w  relacjach  biznesowych,  oraz  utrudnia  wykreowanie 
umiejętności komunikowania się oraz umiejętności współpracy. 
28.  Prostą  odpowiedzią  na  tak  postawiony  problem powinna  być  próba  wykreowania 
społeczeństwa.  Historycznie,  reszta  Europejczyków  jest  winna  to  przesiedleńcom 
skrzywdzonym przez stalinowskie manipulacje społeczne. W praktyce oczywiście proces 
tworzenia się społeczeństwa jest organiczny i  może być dość  ła two zakłócony ale na 
pewno  niełatwo  stymulowany.  Warto  jednak  podjąć  próbę  zaszczepienia  umiejętności 
komunikacyjnych  i  kooperacyjnych  w  skali  .masowej  w  Kotlinie, co  wydaje  się być 
warunkiem wyjściowym wszelkich innych działań.”
Mówi,  że  jest  częścią  społeczeństwa,  które  mieszka  w  kotlinie,  żyje  i  chce  być  tym 
społeczeństwem  świadomym,  dlatego  przyszła  tu  i  zabrała  głos  w  sprawie  ferm 
wiatrowych. 
    Postawiła sobie pytanie: co fermy wiatrowe dadzą mieszkańcom naszych wiosek, np. 
Wilkanowa? A więc,  przede wszystkim pogorszenie warunków życia,  bo nikt  nie  chce 
mieszkać w cieniu skrzydeł wiatraków, obracających się w nocy śmigieł, odznaczanych 
sygnalizacją samolotową dla celów obrony lotniczej. Nikt też nie chce mieć nieustannego 
poczucia niepokoju, depresji, czy też mieszkać w hałasie. Kotlina nie jest miejscem do 
budowy wiatraków.  Mieszkańcy naszej  Kotliny nie  chcą być  też  narażeni  na działanie 
infradźwięków, o wysokiej szkodliwości, co zagraża naszemu zdrowiu, powodując choroby 
serca, układu krążenia. Nikt nie chce również napotykać na sytuacje zagrożenia, kiedy 
skrzydła osiemdziesięciometrowego wiatraka są oblodzone i rzucają tym lodem w sytuacji 
rozruchu na niskich prędkościach wiatru. Nikt też nie chce płacić więcej za prąd, ponieważ 
przyłączenie tak nieekonomicznej siły wiatrowej będzie wkalkulowane w naszą cenę prądu 
i to nie tylko w skali mieszkańców Wilkanowa, tylko Wałbrzyskiej Proenergii. Nikt nie chce, 
aby jego ziemia, nieruchomości traciły na wartości, gdyż każdy kto z nas pracuje na ziemi, 
buduje, inwestuje, chce mieć świadomość, że jego dom, ziemia zyskują na wartości. Nikt 
tez nie wierzy, ze powstaną nowe miejsca pracy. Wiemy też, że ptaki, zwierzęta opuszczą 
gniazda i żerowiska. Pyta, jaki charakter będą miały nasze uprawy, skoro obsiewanie pół 
żytem,  czy  w  ogóle  zbożem,  może  nie  wchodzić  w  rachubę,  ponieważ  to  przyciąga 
gryzonie, gryzonie przyciągają ptaki drapieżne, a ptaki drapieżne giną od uderzeń skrzydeł 
wiatraków. Czy w związku z tym stać będzie gminę na prowadzenie monitoringów. 
    Co więc będzie atrakcją dla naszych turystów, jeśli zniszczymy krajobraz, zeszpecimy 
nasze punkty widokowe. Nie sądzi, aby ktoś wierzył w to, że wiatraki mogą być atrakcją.  
Pyta też, co z nakładami na rozwój promocji różnych form turystyki?
    Podsumowując  mówi,  jaką  przyszłość  fundujemy naszym  dzieciom decyzją  Rady 
Miejskiej tej kadencji na następne trzydzieści lat. Nie wie, kto potem ten złom rozbierze. 
Chciałaby również uzyskać informacje o konsultacjach społecznych, o spotkaniach, aby 
mieszkańcy byli informowani o zagrożeniach i o korzyściach również. 
    Wspomniała  również,  że  w  dniu  10  marca  br.  odbyła  się  dyskusja  nad  planem 
zagospodarowania  przestrzennego  dla  Gminy  Bystrzyca  Kłodzka  oraz  wymieniła 
uczestników tej dyskusji, których było wpisanych na listę siedmioro. Uważa, że ogłoszenia 
o dyskusji  na tak ważny temat powitych wisieć we wsi,  a nie tylko na tablicy ogłoszeń 
UMiG. 
   Na zakończenie podziękowała za udzielenie głosu i możliwość wypowiedzenia się oraz 
przekazała wszystkim obecnym kserokopię „Wiadomości gospodarczych Ziemi Kłodzkiej”.
4/  Ryszard  Krząstek  -  pyta  odnośnie  kanalizacji  w  Długopolu-Zdroju,  jak  daleko  jest 
zaawansowane projektowanie tej kanalizacji. 
5/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że żałuje, że nie dojechała na dzisiejszą sesję firma 
CITEC, zajmująca się właśnie tym tematem, ale został nam przedstawiony wstępny raport 
i  studium wykonalności na temat gospodarki  wodno-ściekowej  w aglomeracji  Bystrzyca 
Kłodzka, gdzie również wzięte są po uwagę miejscowości Długopole-Zdrój oraz Długopole 
Dolne. Są już wstępne kwoty poszczególnych inwestycji i w samym Długopolu-Zdroju jest 
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to kwota około 500 mln zł, nie pamięta ile dokładnie wynosi koszt kanalizacji w Długopolu 
Dolnym, ale trzeba też w to wszystko włączyć ulicę Zamenhofa. Jeśli będzie stać gminę, 
to będzie również wzięte pod uwagę Stare Osiedle. W tej kwestii poszło zapytanie do firmy 
CITEC  z  prośbą  o  przedstawienie  szczegółowych  kosztów  do  inwestycji  przy  dwóch 
wariantach:  czyli  wzięcie  pod  uwagę  Starego  Osiedle,  oraz  bez  Starego  Osiedla.  
W  jednym  i  drugim  wariancie  przewidziana  jest  również  do  modernizacji  nasza 
oczyszczalnia ścieków. Jest umówiona na rozmowę na 10 grudnia br., więc ma nadzieję, 
że  uzyska  szczegółowe  informacje.  Mówi,  że:  „jesteśmy  również  monitorowani  przez 
Wojewódzki  Fundusz  Ochrony  Środowiska,  ze  złożeniem  wniosku  do  Europejskiego 
funduszu Spójności. Dokumentacja, która jest w tej chwili przygotowywana na Długopole-
Zdrój  oraz  Długopole  Dolne,  ma  być  złożona  do  naszej  gminy  na  koniec  grudnia”. 
Nieoficjalnie  wie  już,  że  chyba  nie  zdąży  być  przedłożona  ta  dokumentacja,  ale  
w momencie jej złożenia, po jej weryfikacji  przez nasze służby, powie na sesji jaki jest 
całkowity koszt i będzie można składać wniosek do Europejskiego funduszu Spójności. 
6/ Adam Jaśnikowski  -  radny - chciałby przekazać krótką informację z Europejskiego 
Forum Młodzieży, a mianowicie wczoraj była Telewizja Polska w Bystrzycy Kłodzkiej oraz 
Międzygórzu  i  nagrywała  program o  byłym  wolontariuszu  EFM,  obecnie  Wiceprezesie 
EFM - Pawle Błachowiczu, który jest niepełnosprawny, na wózku inwalidzkim. Program 1 
Telewizji Polskiej puści o nim krótki reportaż 12 grudnia br. między godziną 10:20 a 11:30. 
Zaprosił  też wszystkie  osoby w wieku od 18 do 30 lat  do korzystania  z wyjazdów na 
„Wolontariat Europejski”. Być może mają państwo swoje dzieci lub znajomych w naszym 
środowisku,  którzy  chcieliby  spędzić  część  wakacji  za  granicą,  zupełnie  za  darmo  
w ramach programu „ Wolontariat  Europejski”.  Jest taka szansa, że w okresie wakacji 
będzie wysłane między 40 a 50 osób z naszego terenu. 
7/  Andrzej  Wziątek  -  radny -  odnosi  się  do  materiałów rozdanych  przez panią,  która 
wypowiadała się w sprawie ferm wiatrowych i cytuje: „kapliczki  przydrożne: wprawdzie 
ich  liczba  systematycznie  maleje  (szacuje  się.  że  ponad  polowa  stanu
z 1945 roku została zniszczona lub ukradziona) ale ciągłe nasycenie Kotliny kapliczkami 
i  krzyżami  jest  wstrząsające”.  Uważa,  że to zdanie nie ma sensu i  nieprawdą jest,  że 
połowa  kapliczek  została  zniszczona.  W  związku  z  tym,  że  stan  kapliczek,  krzyży  
i zabytków w Wilanowie jest w opłakanym stanie, zadaje pytanie p. Grochowskiej, czy ona 
jako osoba fizyczna robi cokolwiek w sprawie tych kapliczek, krzyży itd. Jeśli tak, to będzie 
bardzo wdzięczny i gotów będzie nawiązać z nią współpracę. Cieszy się, ze ten temat 
został poruszony. 
8/ Ewa Grochowska - mówi, że te kapliczki służyły kultowi religijnemu, teraz nie jest to 
wcale  w  naszej  Kotlinie  relikt  i  żeby  one  dalej  żyły  muszą  być  przede  wszystkim 
wykorzystywane religijnie. Zaznacza, ze pod kapliczką około posesji 211-213 w Wilanowie 
odbywają się majówki i dzięki temu ta ich kapliczka jeszcze się trzyma. Uważa, że jest to 
temat, którym można się zająć, bo ten potencjał jest. Á propos wyrażeń słownych, to ona 
nie jest autorem tego raportu, on po prostu ją zaskoczył pozytywnie oraz też negatywnie, 
bo nie ze wszystkimi punktami się zgadza - on po prostu jest. Ona zaczęła pracę odnośnie 
kapliczek od tej właśnie jednej i ma nadzieję, że w ślad za tym pójdą następne.
9/ Przewodniczący mówi, że nie chciałby polemizować na temat kapliczek w Wilanowie, 
ponieważ  jakbyśmy  chcieli  policzyć  wszystkie  kapliczki  w  Wilanowie  i  ile  jest 
wyremontowanych, to nie byłoby tak źle.
10/ Andrzej  Wziątek  -  radny -  mówi,  że wieś Wilkanów ma piękne forum na „naszej-
klasie”  prawie  500  zdjęć  i  można  je  zobaczyć.  Uważa,  że  stan  techniczny  kapliczek 
w Wilanowie jest fatalny. 
11/ Bogdan Krynicki - radny - chcąc poprawić nastrój, jaki aktualnie jest na sesji - złożył 
życzenia  imieninowe  Panu  Andrzejowi  Wziątkowi,  ponieważ  swoim  podejściem 
emocjonalnym go do tego sprowokował. W takich sytuacjach zdrowie jest jak gdyby ponad 
dyskusją, jako pierwsze miejsce w życzeniach, więc życzy mu zdrowia i wytrzymałości,  
a po drugie żeby te kapliczki przestały być jego zmorą, a stały się czymś, co daje dużo 
satysfakcji. 
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Wnioski z sesji:
Sekretarz sesji poinformował, że wpłynął do niego jeden wniosek:
Jana Szkwarka, aby w najbliższym Biuletynie Bystrzyckim umieścić informację o ilości 
pozyskanych środków pieniężnych w ostatnich dwóch latach z Funduszy Unijnych.
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek.
Rada w obecności 19 radnych, 19 głosami za, jednogłośnie przyjęła wniosek. 

Ad 11. Zamknięcie obrad
      Wobec wyczerpania porządku obrad - Przewodniczący podziękował sekretarzowi sesji 
za pełnienie odpowiedzialnego obowiązku oraz radnym za czynny udział, i  z a m k n ą ł 
o b r a d y  trzydziestej czwartej sesji Rady Miejskiej V kadencji w Bystrzycy Kłodzkiej  
o godz. 12.10

Protokołowała: Wioletta Regulska
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